
تدین »ظریف« 
از جنس تدین »بازرگان« است

عضو مجلس خبرگان رهبری 
تدین محمدجواد ظریف را از 
جنس تدین مهدی بازرگان 
توصیف کرد. آیت الله محسن 
اراکی، عضو مجلس خبرگان 
رهبری و دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب 
در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: وزیر محترم 
امور خارج��ه به نظرم آدم متدینی اس��ت اما 
تدینش از نوع تدین های بازرگانی است. مرحوم 
ب��ازرگان آدم متدین��ی ب��ود و می گفتند نماز 
شبش ترک نمی شد اما... وی افزود: من خوب 
یادم می آید از ظریف سؤال شد، اظهارات ایشان 
علناً در صداوسیماهای دنیا پخش شد. یکی از 
خبرنگارهای خارجی با ایشان مصاحبه می کرد؛ 
قبل از انتخابات مجلس فعلی شورای اسلامی 
که همان روزهایی بود که مذاکرات در اوج خود 
بود. به او گفتند خب! شما چرا عجله دارید در 
اینکه این مذاکرات به نتیجه برسد؟ حالا اجازه 
بدهید ادامه پیدا کند. عجله شما چیست؟ آقای 
ظریف جواب داد: »اگر به نتیجه نرس��د، ما در 
این انتخابات رأی نمی آوریم«. حرف ایشان این 
ب��ود. این حرفی نبود که ما بگوییم. این خیلی 
منطق خطرناکی اس��ت. یعنی م��ا حاضریم از 
منافع کش��ور دس��ت برداریم به خاطر اینکه 
در مجل��س رأی بیاوریم. این خیلی سیاس��ت 
خطرناکی اس��ت. آدم تعجب می کند. با اینکه 
اینه��ا آدم ه��ای متدینی هس��تند و آدم های 
خائنی نیستند اما همان ضعف بصیرتی که آدم 
دچارش می شود و آدم را زمین می زند در ایشان 

وجود دارد.

حمله مشکوک به نفتکش ها
 مکمل تحریم های اقتصادی است

ش��ورای  مجل��س  رئی��س 
اقدام��ات  اس��لامی گف��ت: 
مش��کوک در دری��ای عمان 
علی��ه نفتکش ه��ا، مکم��ل 
تحریم های اقتصادی اس��ت. 
به گزارش مهر، در ابتدای جلس��ه علنی دیروز 
مجلس، علی لاریجانی با اش��اره ب��ه اقدامات 
مش��کوک علی��ه نفتکش ه��ا در خلیج فارس 
گفت: اقدامات مشکوک در دریای عمان علیه 
نفتکش ها، مکمل تحریم های اقتصادی است؛ 
به جهت آنکه از تحریم ها، نتیجه ای به دس��ت 
نیاوردند. س��وابق تاریخی آمریکا در این زمینه 
هم روشن است، از جمله در جنگ جهانی آنها 
کشتی های خود را در نزدیکی های ژاپن مورد 
ه��دف قرار دادند تا توجیه لازم برای خصومت 
را فراه��م کنند. وی اف��زود: اما بخش فکاهی 
ماج��را در اظهارات »پمپئو« نهفته اس��ت که 
توصیه کرده ایران در مقابل اقدامات سیاسی و 
دیپلماتیک از دیپلماسی استفاده کند. این حرف 

از زبان آقای پمپئو واقعاً شیرین است.

راه برون رفت از این وضعیت 
اعتماد به جوانان است

تش��خیص  مجم��ع  عض��و 
مصلحت نظ��ام در پیامی از 
جوانان خواس��ت چهره های 
ن��و را از میان افراد توانمند و 
با صلاحیت برای نامزدی در 
انتخابات مجلس معرفی کنند. به گزارش مهر، 
در بخشی از پیام محمدباقر قالیباف آمده است: 
همه می دانیم که کش��ور در وضعیت سختی 
به س��ر می برد و من بدون اغ��راق معتقدم راه 
برون رف��ت از این وضعیت اعتم��اد به جوانان 
است. حدود 2 سال پیش هم نامه ای خطاب به 
شما نوشتم و عرض کردم که جریان انقلاب باید 
با حفظ مبانی، در نگرش و شیوه سیاست ورزی 
متح��ول ش��ود و با گفتم��ان و از همه مهم تر 
چهره های نو، حرکت در مسیر نواصولگرایی را 
هرچ��ه زودتر آغاز کند و گفتم ما راهی نداریم 
جز اینکه مسؤولان به شما جوانان اعتماد کنند. 
در این پیام همچنین تاکید شده است: تحول 
و پیشرفت کشور در گرو تشکیل یک مجلس 

نو و کارآمد است.
هدف قالیباف سرلیستی در انتخابات نیست ■

دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت درباره 
پخش کلیپی از محمدباقر قالیباف، با بیان اینکه 
مسائلی مانند سرلیستی و محور بودن قالیباف 
در انتخابات تقریباً منتفی است، گفت: او هیچ گاه 
وحدت شکن نبوده و نیست. محسن پیرهادی 
در این ب��اره به مه��ر گفت: آق��ای قالیباف به 
صراحت در پیام تصویری خود گفته است قصد 
ندارد محور باشد. به رغم دعوت های فراوانی که 
از ایشان شده، بعید است ایشان بخواهد حتی 
کاندیدا باشد، بنابراین مسائلی مانند سرلیستی 
و محور بودن در انتخابات تقریباً منتفی است. 
وی یک کنشگر، فعال سیاسی و اجتماعی است 
و دغدغه هایی دارد که از جمله آنها جوانگرایی 
است. او این دغدغه خود را 2 سال پیش با طرح 
موضوع نواصولگرایی اعلام کرد و سابقه اجرایی 
او هم نش��ان داده به ج��د به حضور جوانان در 

عرصه های مختلف معتقد است.

گروه سیاس�ی: روز ش��نبه  25 خرداد و دیروز 26 
خردادم��اه ریچارد رتکلیف همس��ر نازنین زاغری 
جاسوس زندانی در ایران به همراه برخی بستگان 
او با تجمع مقابل س��فارت ایران در لندن و بستن 
مسیرهای تردد در برابر ساختمان، عملا رفت وآمدها 
به درون سفارت و نیز امنیت این محیط را مخدوش 

کردند.
به گزارش »وطن امروز«، سفیر ایران در انگلیس 
توضیحاتی درباره این اقدام مشکوک منتشر کرد. 
حمید بعیدی نژاد در صفحه توئیتر خود نوش��ت: 
به رغم هشدارهای متعدد به پلیس و وزارت خارجه 
انگلیس، چند نفر با مس��دود کردن مسیر، دیروز 
و دیش��ب را جلوی سفارت س��پری کردند. وی در 
ادامه این توئیت نوشت: امروز علاوه بر افراد، رسانه ها 
برای تهیه گزارش جلوی سفارت اجتماع کرده اند. 
کماکان پیاده رو جلوی س��فارت مس��دود است و 

امکان تردد دیپلمات ها وجود ندارد.
توئیت بعیدی نژاد به وضوح نشان می دهد اخلال 
ش��کل گرفته در مقابل س��فارت ایران یک برنامه 
هماهنگ شده توسط دولت و پلیس انگلیس است. 
کما اینکه بعیدی ن��ژاد در این توئیت توضیح داده 
اس��ت به صورت متعدد به پلیس و وزارت خارجه 
انگلیس درباره این اخلال ها هشدار داده شده است.  
از س��وی دیگر به نظر می رس��د بعیدی نژاد در این 
توئیت به موضوعاتی اشاره کرده تا نشان دهد این 
اقدام و اخلال در عملکرد س��فارت ایران در لندن، 
در قالب یک عملیات روانی انجام ش��ده اس��ت به 
گونه ای که وی توضیح داده است به غیر از افرادی 
که در روند فعالیت  های س��فارت ای��ران در لندن 
اخلال کرده اند؛ رسانه ها نیز به صورت هماهنگ در 
مقابل ساختمان سفارت ایران تجمع کرده   اند. این 
نشان دهنده هماهنگی  های لازم میان عوامل اخلال، 

پلیس لندن و نیز رسانه هاست.
3 روز پس از جشن تولد ■

اقدام خصمانه پلیس انگلی��س برای اخلال در 
فعالیت  های س��فارت ایران در لندن در حالی است 
که روز پنجش��نبه 23 خردادماه جشن تولد ملکه 
انگلیس در س��فارت انگلیس در تهران برگزار شد. 
بر همین اس��اس پنجش��نبه 23 خردادماه جشن 
نودوسومین سال تولد ملکه انگلیس در سفارت این 

کش��ور در تهران برگزار شد. این برنامه از ساعت 6 
بعد از ظهر تا 9 شب برگزار شد. نکته جالب اینکه 
امسال در اقدامی توهین آمیز از مدعوین این جشن، 
مبلغ 2500 یورو هنگام ورود آنان به سفارت گرفته 
شد. اگرچه در این میان عده ای دانشجو در اعتراض 
به سیاست  های خصمانه دولت انگلیس در خیابان 
مقابل س��فارت تجمع ک��رده بودند ام��ا با حضور 
نیروهای پلیس، این تجمع به گونه ای برگزار ش��د 
که نه اخلالی در روند برگزاری مراسم جشن ملکه 
ش��کل گرفت و نه حتی در جری��ان تردد خیابان 
مقابل س��فارت خللی وارد شد به گونه ای که پس 
از برگزاری جش��ن تولد ملکه انگلیس در سفارت 
این کشور در تهران، عده ای از کارشناسان و فعالان 
رسانه ای و سیاسی اهتمام نیروهای امنیتی و پلیس 
برای برگزاری بی حاشیه جشن تولد ملکه الیزابت در 
سفارت انگلیس در تهران را قابل تامل و نشان دهنده 
اوج حسن نیت دولت و وزارت امور خارجه ایران به 

مقامات انگلیسی دانستند.

ب��ا این حال اما دولت انگلی��س نه تنها قدردان 
ای��ن هماهنگ��ی و اهتم��ام دول��ت و وزارت امور 
خارج��ه ایران نبود، بلک��ه در اقدامی عجیب برای 
اخلال در برنامه ها و فعالیت  های س��فارت ایران در 
لندن برنامه  ریزی کرده است. از روز شنبه تا دیروز 
یکشنبه فعالیت  های سفارت ایران در لندن مختل 
شده است. عده ای در مقابل سفارت جمع شده  اند 
به گونه ای که نیروها و کارمندان س��فارت ایران در 
لندن قادر به رفت وآمد به درون سفارت نیستند. در 
اقدامی هماهنگ، رسانه  های انگلیسی نیز با حضور 
در محل سفارت ایران، اقدام به پوشش خبری این 
اتف��اق و عوامل آن کرده   ان��د. از همه مهم تر، رفتار 
کاملا مشکوک پلیس است که طی روزهای شنبه 
و یکشنبه اقدامی برای جمع کردن عوامل اخلال و 
عادی  سازی فعالیت های سفارت ایران انجام نداده   
اس��ت و با اینکه 2 مقر پلیس در مقابل س��فارت 
ایران وج��ود دارد اما نیروهای پلیس تنها نظاره گر 
این رفتار غیردیپلماتیک هستند. این اقدام پلیس 

طی هفته  های اخیر نیز به دفعات تکرار شده است 
و طی ماه  های اخیر در چند نوبت عوامل ضدانقلاب 
و نیز عده ای عوامل دست نشانده دولت انگلیس، به 
دفعات اقدام به حمله به سفارت ایران یا اخلال در 

فعالیت  های سفارت ایران در لندن کرده اند.
البت��ه اوج هماهنگی پلیس و اراذل و اوباش در 
ماجرای حمله عوامل یک فرقه مذهبی وابسته به 
دولت انگلیس به س��فارت ایران آشکار شد. جایی 
که عوامل یک فرقه مذهبی )که در محافل ایرانی 
به شیعه انگلیسی ش��هرت یافته اند( با هماهنگی 
پلیس دیپلماتیک لندن، وارد سفارت ایران شدند 
و به ساختمان سفارت خس��ارت زده و حتی وارد 
بالکن سفارت نیز ش��دند و پرچم خود را تا مدتی 
در بالکن سفارت تکان می دادند. این اقدام در چند 
ساعت انجام شد و جالب اینکه پلیس انگلیس که 
در محل حضور داش��ت نیز تنها به تماش��ای این 
اقدام غیرقانونی نشس��ته بود! این ماجرا مربوط به 
18 اسفندماه 1396 است. حمید بعیدی نژاد، سفیر 
ایران در لندن این اقدام مشکوک را اینگونه روایت 
کرده بود: »دقایقی پیش تعداد اندکی از طرفداران 
فرقه شیرازی به س��فارت جمهوری اسلامی ایران 
در لندن تعرض کرده و با شکستن پرچم، در حال 
شعار علیه مقامات کشور و لعن عایشه، ابوبکر، عمر 
و عثمان هس��تند. به هنگام ورود، آنها با چماق و 
قمه دیده شدند. پلیس در محل حاضر است«.  در 
واقع آن زمان نیز بعیدی نژاد با به کار بردن عبارت 
»پلیس در محل حاضر اس��ت« از بی عملی پلیس 
انگلیس انتقاد کرد و فرضیه هماهنگی فرقه شیرازی 
ب��ا پلیس لندن در این ماجرا را تقویت کرد.  به هر 
حال اقدام دیروز و پریروز در مقابل س��فارت ایران 
در لندن نشان داده است دولت انگلیس اساسا فاقد 
هر ن��وع درک و مفاهمه متقابل ب��رای ایجاد یک 
روابط مس��تقیم و پایدار است. طی ماه  های اخیر و 
نیز طی 2 سال گذشته این چندمین بار است که 
س��فارت ایران در لندن مورد تعرض قرار می گیرد.  
از س��ویی تعرض به س��فارتخانه  های ایران در اروپا 
از جمله در فرانس��ه، هلند و دانمارک نیز بش��دت 
افزایش یافته اس��ت. »وطن امروز« 21 شهریورماه 
1397 یک گزارش مبسوط درباره افزایش حملات 

به سفارتخانه  های ایران در اروپا منتشر کرد. 

سیاسی 0 2

احضار سفیر انگلیس 
به وزارت امور خارجه

س��فیر انگلس��تان در تهران ب��ه وزارت امور 
خارجه احضار شد. به گزارش ایسنا، وزارت امور 
خارجه کش��ورمان شنبه ش��ب اعلام کرد سفیر 
انگلستان به وزارت امور خارجه احضار شده است. 
بر اس��اس این گزارش، در پ��ی اظهارات خلاف 
واقع وزیر خارجه انگلیس در تبعیت کورکورانه 
و عجولانه از آمریکا در متهم کردن کشورمان به 
دست داش��تن در حوادث اخیر برای 2 نفتکش 
در دریای عمان، دستیار وزیر و مدیرکل اروپای 
وزارت ام��ور خارجه دیروز در ملاقات با س��فیر 
انگلیس، ش��دیداً به این مواضع غیرقابل قبول و 
ضد ایرانی دولت انگلیس اعتراض کرد و با اشاره 
به اتهام مطروحه که بدون ارائه کمترین سند و 
مدرکی و تنها در چارچوب سیاست دنباله روانه 
لندن از واشنگتن مطرح شده، افزود: در جریان 
جلسه پنجشنبه گذشته شورای امنیت سازمان 
ملل نیز هیچ کس جز انگلیس با این اتهام واهی 
آمریکا همراهی نکرد؛ حتی بسیاری از رسانه های 
بین المللی شناخته ش��ده نیز ادع��ای آمریکا و 
انگلیس را به اس��تناد اظهارات مقامات شرکت 

مالک کشتی و ملوانان آن رد کردند.

زاهدی جایگزین عارف در ریاست 
کمیسیون آموزش مجلس شد

زاهدی رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی در سال پایانی مجلس 
دهم شد. به گزارش فارس، محمدمهدی زاهدی 
رئیس کمیس��یون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی شد. پیش از او محمدرضا عارف، 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
و رئیس فراکس��یون امید بر صندلی ریاس��ت 
کمیسیون آموزش نشسته بود. همچنین ابطحی 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس به 
مه��ر گفت: رئیس فراکس��یون امید مجلس به 
دلیل ترس از شکس��ت مجدد، از نامزدی برای 

ریاست کمیسیون آموزش انصراف داد. 

اعتماد مردم با قانون 
»از کجا آورده ای؟« احیا می شود

س��خنگوی فراکس��یون نمایندگان ولایی 
مجلس با اش��اره به ابلاغ آیین نامه قانون از کجا 
آورده ای؟ گفت: با این اقدام، اعتماد خدش��ه دار 
شده مردم به مسؤولان احیا می شود. سیدحسین 
نقوی حسینی در گفت وگو با مهر، با اشاره به ابلاغ 
آیین نامه قانون »از کجا آورده ای«، اظهار داشت: 
اقدام آیت الله رئیس��ی در ابلاغ این قانون بسیار 
خ��وب و انقلابی بود. وی با بیان اینکه این اقدام 
باعث می ش��ود اعتماد خدشه دارشده مردم به 
مس��ؤولان احیا ش��ود، ادامه داد: این روزها در 
محاورات بسیاری از مردم نسبت های مختلفی به 
مسؤولان داده می شود که برخی از این مطالب 
ممکن است درست و برخی دیگر ممکن است 
درست نباشد اما زمانی که شفافیت به وجود آید 
و اموال مسؤولان و درآمدهای آنان کاملاً شفاف 
و مشخص شود، قطعاً به این شایعات پاسخ داده 

خواهد شد.

همه اسناد مهم اقتصادی 
بین ایران و روسیه امضا شد

س��فیر ایران در مسکو گفت همه اسناد مهم 
اقتصادی بین ایران و روس��یه امضا ش��ده و هیچ 
سند امضانشده ای باقی نمانده است. مهدی سنایی 
دیروز در پانزدهمین اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی و تجاری جمهوری اسلامی 
ایران و فدراس��یون روسیه گفت: هیچ سند مهم 
اقتصادی که در س��طح دولتی مورد نیاز 2 کشور 
باشد، امضا نشده باقی نمانده است که از جمله آن 
اسناد همکاری های گمرکی است. سنایی افزود: 
 در بخش صادرات بین ایران و روسیه رابطه خوبی 

وجود دارد.

حسین   الله کرم 
باز هم دچار سانحه رانندگی شد

حسین  الله کرم، اس��تاد دانشگاه و کارشناس 
مس��ائل سیاس��ی در بزرگراه امام علی)ع( دچار 
س��انحه ش��د. به گزارش فارس، الله ک��رم دیروز 
در بزرگ��راه ام��ام عل��ی)ع( هن��گام رانندگی با 
موتوس��یکلت دچار سانحه ش��د و از ناحیه سر، 
چشم، دست و پا دچار آسیب دیدگی شدید شد. 
 الله کرم پس از تصادف به بیمارستان منتقل شده 
است. گفتنی اس��ت  الله کرم سال گذشته نیز در 

بزرگراه شهید آوینی دچار سانحه شده بود.

3 روز پس از برگزاری جشن تولد ملکه الیزابت در سفارت انگلیس در تهران اخبار
اطرافیان یک جاسوس دوتابعیتی با هماهنگی پلیس انگلیس، امنیت و فعالیت   سفارت ایران در لندن را مختل کردند

قدرشناسی عجوزه!
اخبار

دوشنبه   27 خرداد 1398وطن امروز  شماره 2742 

در ادام��ه بررس��ی های مجمع 
نظ��ام  مصلح��ت  تش��خیص 
پیرامون لوای��ح الحاق ایران به دو کنوانس��یون 
پالرم��و و وCFT به عن��وان دو لایحه مرتبط با 
کارگروه ویژه اقدام مالی)FATF(، روز گذشته 
در کمیسیون مش��ترک مجمع تشخیص مقرر 
شد س��والات یازده گانه اعضای مجمع به اطلاع 

رئیس جمهور برسد.
به گزارش »وطن  امروز«، روز گذشته دومین 
جلسه کمیسیون مشترک این مجمع به ریاست 
محسن رضایی با موضوع بررسی پیوستن ایران 
به CFT و کنوانسیون پالرمو تشکیل شد. در این 
جلسه س��والات و ابهامات اعضای مجمع درباره 
پیوستن ایران به این دو کنوانسیون جمع بندی 
و ضمن دع��وت از بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، 
وزارت ام��ور خارجه، معاونت حقوقی ریاس��ت 
جمه��وری و وزارت اطلاعات برای طرح نظرات 
کارشناسی خود، مقرر شد سوالات یازده گانه به 
اطلاع رئیس جمهور برسد و پاسخ رسمی دولت 
به آنها داده ش��ود تا در کمیس��یون مشترک و 
صحن قرائت شود. همچنین کمیسیون مشترک 
مجمع تا رسیدن به نتیجه نهایی برای طرح در 
صحن مجمع، جلسات خود را ادامه خواهد داد.

پیرامون این سوالات یازده گانه و بویژه درباره 
عدم اقن��اع اعضای مجمع تش��خیص مصلحت 
نظام در جلس��ات سال گذش��ته این نهاد که با 
حض��ور مقامات دولتی و با دس��تورکار مش��ابه 
برگزار ش��ده بود، با حسین مظفر، عضو مجمع 
تشخیص مصلحت گفت وگو کردیم. وی در این 
گفت وگو ضمن تاکید ب��ر اینکه مقامات دولتی 
تاکنون هیچ دلیلی در راس��تای مزایای تصویب 
لوایح پالرم��و وCFT بیان نکرده اند، تاکید کرد 
بیانی��ه توهین آمیز اروپا پیرامون ش��روع به کار 
سامانه موس��وم به اینستکس، اعضای مجمع را 
عصبانی و آنها را ب��ه عدم تصویب لوایح مذکور 
ترغیب کرده است. به گفته مظفر، طی جلساتی 
که از سال گذش��ته تاکنون در مجمع پیرامون 
این موضوع برگزار شده، تعداد موافقان پالرمو و

CFT کاهش یافته است.
حس��ین مظفر درب��اره اق��دام اخیر مجمع 
از  ب��ر ط��رح 11 س��وال  مبن��ی  تش��خیص 
رئیس جمه��ور و برخ��ی دس��تگاه  های دولتی 
مرتب��ط پیرام��ون ابهام��ات لوای��ح مرتب��ط با 
FATF گف��ت: طبعا ب��رای تصمیم   گیری باید 
ابهام��ات اعضای مجمع تش��خیص رفع ش��ود. 
م��ا در مجمع تاکن��ون چندین جلس��ه برگزار 
و کارشناس��ان مربوط را ه��م دعوت کردیم اما 
موافق��ان پالرم��و و CFT نتوانس��تند ابهامات 
اعضا را پاس��خ دهند تا تصویری روش��ن از این 

موضوع برای تصمیم   گیری داشته باشیم، بویژه 
کسانی که موافق الحاق جمهوری اسلامی ایران 
به این دو کنوانس��یون هستند نیز هنوز تصور 
روش��نی از اینکه معایب و مزایای پیوس��تن به 
این لوایح چیست، ندارند. باید مشخص شود در 
صورت تصویب الحاق به این دو کنوانسیون چه 
آورده ای برای کشور حاصل خواهد شد. موافقان 
این دو لایحه هنوز نتوانسته اند این موضوع مهم 

را روش��ن کنند. البته سال 
در مجمع  گذشته جلساتی 
صحبت  ه��ای  و  برگ��زار 
این باره  در  نی��ز  پراکنده ای 
مطرح شد اما در جلسه اخیر 
مجمع  مشترک  کمیسیون 
از دولت خواس��ته ش��ده به 
ابهام��ات ای��ن دو لایحه به 
صورت مکتوب پاس��خ دهد. 
در این راس��تا خواسته شد 
ملی،  امنیت  عالی  ش��ورای 
وزرای اقتص��اد و خارج��ه و 
رئی��س کل بانک مرکزی به 

صورت مکتوب به ابهامات مجمع پاس��خ دهند. 
به این صورت که هر دس��تگاه و وزارتخانه ای از 
نگاه خود به این موضوع بپردازد. به همین خاطر 
نامه ای خطاب به رئیس جمهور نوش��ته شد تا او 
از مس��ؤولان ذی ربط توضیح بخواهد و پاس��خ 
مکتوب را ب��ه مجمع بدهد. علاوه ب��ر این قرار 
اس��ت بعد نیز جلس��اتی با حضور وزرای مربوط 

درباره این دو لایحه برگزار شود. 
وی درباره مهم     ترین ابهامات اعضای مجمع 

ک��ه در قال��ب 11 س��وال ب��ه رئیس جمهور 
منعکس ش��ده نیز تصریح ک��رد: مواردی 
نظیر اینکه تصویب این دو لایحه آخرین 
بهانه غربی هاس��ت یا باز هم بهانه جویی ها 

ادام��ه خواهد یافت، اینک��ه موافقت 
ی��ا مخالف��ت چ��ه 
دستاوردهایی برای 
خواه��د  کش��ور 

داش��ت، چقدر تصویب ای��ن لوایح به همگرایی 
جمهوری اسلامی با دوستانش در منطقه ضربه 
می زند و بویژه اطلاعاتی که از مدیران آمریکایی 
FATF منتشر شده، ابهاماتی است که اعضای 
مجمع خواستار شفافیت مقامات دولتی پیرامون 

آنها شده   اند. 
مظفر در پاس��خ به این س��وال که مقامات 
دولتی مرتبط با ای��ن موضوع همچون ظریف، 
همت��ی و جنی��دی س��ال 
گذش��ته نی��ز در جلس��ات 
مجم��ع حضور داش��تند و 
علت تکرار چنین جلس��اتی 
در آین��ده چیس��ت، گفت: 
در جلس��ات س��ال گذشته 
مطالبی به صورت ش��فاهی 
توسط مقامات دولتی مطرح 
ش��د اما اکن��ون مجمع در 
نظر دارد به صورت مکتوب 
دلایل آنه��ا را ببیند، ضمن 
اینک��ه در جلس��ات س��ال 
گذش��ته مجم��ع مزایای��ی 
ب��رای تصویب پالرمو و CFT ذکر نش��د؛ مثلا 
هیچ گاه نگفتند با تصویب آنها مسائل بانکی ما 
حل یا مش��کلات مربوط به ف��روش نفت ایران 
برطرف می ش��ود یا اروپایی ه��ا تصمیم به ارائه 
سازوکار جدید و مثمرثمر مالی خواهند گرفت، 
بلکه نهایت دلیلی که از س��وی دولتی ها برای 
الحاق ایران به این کنوانسیون ها ذکر شده این 
احتم��ال بود که اگر ما این دو لایحه را تصویب 
 FATF نکنیم، در لیس��ت س��یاه
قرار می گیریم. نکته اینجاس��ت 
که این احتمال دوس��تان هم 
غل��ط از آب درآمد، چرا که ما 
 FATF در بازه زمان��ی که
تعیین کرده بود لوایح مربوط 
را تصویب نکردیم و وارد لیس��ت 
سیاه این کارگروه مالی نیز 
همچنان  نش��دیم، 

که بنده س��ال گذش��ته چندین بار در جلسات 
مجم��ع به این موضوع پرداختم و گفتم که آنها 
دس��ت به این اقدام نخواهند زد. با همه اینها به 
نظر می رس��ید با توجه به ش��رایط جدیدی که 
آمریکایی ها ایجاد کردند، یعنی مش��کلاتی که 
برای ایران به وجود آوردند و بویژه تحرکاتی که 
اخیرا در خلیج فارس داش��تند، نیاز است مجدد 
به این دو لایحه متاثر از شرایط جدید پرداخته 

شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ 
به این س��وال که تاثیر اقدام اتحادیه اروپایی در 
ایجاد یک شرکت ذی حس��اب مشترک آن هم 
روی کاغذ پس از یک س��ال مذاکرات با ایران و 
وقت کشی  های مکرر، بر تصمیم اعضای مجمع 
درب��اره پالرمو و CFT چه بود؟ گفت: این اقدام 
اروپا اعضای مجمع تش��خیص را عصبانی کرد؛ 
ه��م بیانیه 3 کش��ور اروپایی درب��اره راه اندازی 
INSTEX که طی آن چند ش��رط برای ایران 
ذکر شده بود و هم اینکه بعد از یک سال معطل 
کردن ایران یک سیس��تم ناکارآم��د، بی ربط و 
بی خاصیت��ی به نام INSTEX را مطرح کردند 
اعضای مجمع را ناراحت کرد، چرا که آن شروط 

اروپا دخالت در امور داخلی کشورمان بود.
وی در ادام��ه ب��ه کاه��ش تع��داد موافقان 
لوای��ح مرتب��ط ب��ا FATF در مجمع طی یک 
سال گذشته اش��اره کرد و گفت: برخی اعضای 
مجمع نسبت به اروپا یکسری خوش بینی   هایی 
داشتند و اینکه فکر می کردند اروپا به وعده  های 
خ��ود عمل می کند ام��ا در نهایت دیدند نه تنها 
وعده  های یک ساله اروپا محقق نشد، بلکه مسائل 
حقوق بشر، موشکی و قدرت منطقه ای ایران هم 

مطرح شد!
مظفر همچنین در پاس��خ به این س��وال که 
مجمع تش��خیص چه زمانی درب��اره تصویب یا 
عدم تصویب این لوایح به جمع   بندی می رس��د، 
خاطرنش��ان کرد: چندین جلس��ه بای��د برگزار 
ش��ود تا این ابهام��ات اعضای مجمع از س��وی 
مقامات دولتی پاس��خ داده شود اما نکته ای که 
من می توانم به صورت قطعی بگویم آن اس��ت 
ک��ه نتیجه تصمیم مجمع ب��ه ضرب الاجلی که 
FATF تعیین کرده )4 تیرماه( نخواهد رس��ید 
و بر همین اساس جوسازی  های برخی رسانه ها 
برای تحت فش��ار گذاش��تن مجمع تش��خیص 
نیز ب��ه جایی نخواهد رس��ید. مظف��ر در پایان 
کمیسیون مشترک مجمع تشخیص را که برای 
رف��ع ابهامات از لوایح پالرمو و CFT به روحانی 
نامه نوشته، متشکل از کمیسیون  های سیاسی، 
امنیتی، اجتماعی، قضایی و کمیس��یون نظارت 

این نهاد معرفی کرد.

توضیحات حسین مظفر در گفت وگو با »وطن  امروز« 
 CFTپیرامون 11 سؤال مجمع تشخیص از روحانی و آخرین وضعیت لوایح پالرمو و

بیانیه اروپا اعضای مجمع را عصبانی کرد

مصلحت

اقدام اروپا اعضای مجمع تشخیص 
را عصبانی کرد؛ هم بیانیه 3 کش�ور 
 INSTEX اروپایی درباره راه اندازی
که طی آن چند ش�رط ب�رای ایران 
ذکر شده بود و هم اینکه بعد از یک 
سال معطل کردن ایران یک سیستم 
ناکارآمد، بی ربط و بی خاصیتی به نام 
INSTEX را مط�رح کردند اعضای 
مجم�ع را ناراحت کرد، چ�را که آن 
ش�روط اروپا دخالت در امور داخلی 

کشورمان بود


